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Konec volebního období 2014 – 2018 
 

Vážení občané, 

dovolte mi, abych v krátkosti zhodnotil výsledky činnosti zastupitelstva v končícím 

volebním období. Protože jsem naplánoval vydat toto číslo Dobrčických novin s malým 

zpožděním, abych snad nebyl obviněn z předvolební kampaně v rámci Dobrčických novin, 

mohu si dovolit tento článek uveřejnit. 

Zastupitelstvo obce vzešlé z komunálních voleb v roce 2014 ve složení Bc. Šárka 

Frankeová, Jaroslav Chlapečka, Dušan Kozmon, Petr Navařík, Ing. Marek Ostrčil, Ing. Petra 

Rozkošná a Vítězslav Smolka mělo před sebou několik zásadních úkolů, které nejenže byly 

pro rozvoj obce důležité, ale také byly náročné na nalezení nejlepšího možného 

kompromisu. Těmito úkoly byly bezesporu příprava projektu kanalizace, tvorba nového 

územního plánu a založení Dobrovolného svazku obcí Přestavlcký les. V krátkosti k nim. 

Projekt kanalizace a čistírny odpadních vod byl v našich novinách probírán ze všech 

stran již několikrát, ale jsem velice rád, že většina zastupitelů si uvědomovala, že se jedná 

o jeden z nejdůležitějších projektů, který by se měl v dohledné budoucnosti realizovat. 

Ačkoliv ne všichni mu přikládali tuto vážnost, tak se podařilo připravit smysluplný koncept 

nové kanalizace a poděkování patří všem, kteří přispěli jak radou, tak i konstruktivní 

kritikou k přípravě projektu. Projekt není zdaleka kompletně připraven, ale nové 

zastupitelstvo bude mít nač navázat. Pokud by snad obec a jeho zastupitelstvo někdy 

v budoucnu rezignovaly na nutnost řešení odkanalizování a čištění odpadních vod, tak se 

také může stát, že na to naše obec draze doplatí. 

Tvorba nového územního plánu se táhla celým uplynulým čtyřletým volebním obdobím 

a nebýt digitalizace katastru a novely stavebního zákona, tak jsme mohli mít nový územní 

plán před více než rokem a půl. V době, kdy noviny dostanete do svých rukou, snad již bude 

Územní plán Dobrčice zastupitelstvem obce vydaný a bude se již jen čekat na nabytí jeho 

platnosti. V zastupitelstvu převládl na můj vkus příliš konzervativní pohled na další rozvoj 

obce, ale jako starosta jsem respektoval většinovou shodu zastupitelů a vlastně i názor 

občanů z dotazníkového šetření – nepodporovat silný rozvoj bydlení v obci do doby zlepšení 

technické infrastruktury a zachovat si krásu malé tiché obce, kde se mohou všichni lidé 

navzájem znát. Územní plán není neměnný, a tak v pravidelných 4-letých intervalech může 

obecní zastupitelstvo, resp. občané obce, doznat názoru, že je třeba udělat v této koncepci 

změny a zrealizovat je. 

Velkou neznámou pro všechny zastupitele bylo vytvoření Dobrovolného svazku obcí 

Přestavlcký les. Najít shodu u nás v zastupitelstvu a také s obcemi Přestavlky a Stará Ves 

nebylo jednoduché, ale konečný výsledek dohody na vytvoření svazku a tím i zprůhlednění 

hospodaření v našem společném lese je dobrý. V budoucnu možná nastane situace, kdy bude 

třeba pozměnit fungování svazku, ale nyní se zdá být nastavená spolupráce jako fungující 

a hlavně prospěšná pro všechny tři obce a jejich občany. Co ale není v dobrém stavu, je les, 

který doznal velké újmy v důsledku kůrovcové kalamity. Původci této kalamity jsou ale lidé, 

kteří dovolili, aby se v našem lese při našich nadmořských výškách vysazovaly smrkové 

monokultury. Těmto lidem můžeme dnes děkovat za starosti, které s lesem máme. Obnova 

lesa bude trvat desítky let a určitě nebude jednoduchá. 

Nebudu vyjmenovávat další úspěchy končícího zastupitelstva. Nejenže se o nich dočtete 

v předešlých číslech Dobrčických novin, ale také ne každý by je mohl za úspěchy 

považovat. Neúspěchů by se našlo také plno. A to jak na rozhodnutí zastupitelstva jako 

celku, ale i na rozhodnutích mne samotného. Zpětně viděno se dalo mnohé udělat lépe nebo 

nedělat vůbec. Ale člověk, který nic nedělá, nemůže ani nic vytvořit ani nic zkazit. Od všech 
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se vždy očekává jen to nejlepší. Úkolem zastupitelů a starosty má být dobře odvedená práce 

ku prospěchu celé obce. A tak můžete udělat sto dobrých rozhodnutí, které každý bude 

chápat jako samozřejmost, ale jedna chyba těch sto úspěchů vždy zastíní. A tak tomu bylo 

i v uplynulých 4 letech.  

Vím, že se zastupitelstvu i mně podařilo posunout obec kupředu, ale ne vždy to bylo pro 

všechny tak patrné. A ať už budu moci pokračovat v započaté práci nebo předám opratě 

obce někomu jinému, zkušenosti, které jsem za tyto 4 roky získal, jsou k nezaplacení. 

A rozhodně budu i nadále usilovat o zlepšení života občanů v Dobrčicích. 

Chtěl bych touto cestou poděkovat všem zastupitelům, kteří v uplynulých 4 letech 

věnovali svůj čas naší obci. Končící zastupitelé si jistě odnáší cenné zkušenosti – dobré i ty 

špatné. Přeji jim mnoho životních úspěchů a hlavně, aby neopadl jejich zájem o naši obec, 

přeci je to i jejich domov a o něj je třeba neustále pečovat.   

V proběhlých komunálních volbách jste se rozhodli pro nové složení zastupitelstva. vaše 

volba rozhodla o tom, kdo bude vaše zájmy zastupovat a jak by měla obec fungovat. 

Doufám, že jste s výsledkem voleb spokojení a nezapomeňte, že tím by vaše občanská 

povinnost neměla končit. Účastněte se, prosím aktivně dění v obci a také zasedání 

zastupitelstva. Jen tak nejlépe zjistíte, co obci chybí a co ji tíží. Jen tak budete moci vyjádřit 

své názory a postřehy. Nečekejte zas až na další volby. 

Přeji všem příjemný podzim.   

Marek Ostrčil, starosta obce 

 

Z činnosti zastupitelstva 
 

Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 25. zasedání konaném dne 25. dubna 2018: 

▪ schválilo program 25. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

▪ vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 24. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

▪ vzalo na vědomí provedené rozpočtové opatření č. 4/2018, 

▪ schválilo smlouvu o správě svěřeného majetku, kterou uzavře s DSO mikroregionu 

Moštěnka, 

▪ schválilo opravu místních komunikací v rozsahu opravy výtluků obalovanou směsí. 

Drobné opravy budou řešeny metodou Turbo a budou v kompetenci rozhodnutí starosty 

obce do objemu 29 tun od společnosti NVB Line s.r.o., 

▪ schválilo opravu cesty a chodníku na Kamenec jen v nejnutnějším rozsahu. Cesta bude 

opravena zhutněným lomovým kamenem. Chodník bude opraven stávajícím typem 

dlažby. 

▪ nevyhovělo žádosti Mysliveckého spolku Stará Ves o umožnění vjezdu k výletišti, 

▪ uložilo starostovi obce zadat vypracování podkladů pro odprodej části pozemku  

p. č. 314/2 v k. ú. Dobrčice panu Jaroslavu Mlčákovi z Dobrčic. 

 

V uplynulém období se zastupitelstvo obce a obecní úřad zabývali následujícím: 

▪ V pondělí 16. července proběhla kontrola OÚ z Hasičského záchranného sboru s cílem 

ověřit formální připravenost obce na krizové situace. 

▪ V pátek 10. srpna navštívila naši obec paní senátorka Jitka Seitlová s cílem dozvědět se 

více o potřebách naší obce. Zároveň informovala starostu obce o iniciativách v rámci 

senátu s cílem zlepšit financování projektů na opravu a budování technické 

infrastruktury. 
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▪ V pondělí 27. srpna se uskutečnilo opakované veřejné projednání územního plánu naší 

obce. V rámci tohoto projednání nebyly podány žádné relevantní připomínky či námitky, 

a tak byl územní plán postoupen k odsouhlasení zastupitelstvem obce. 

▪ V průběhu měsíce září bylo v rámci DSO Přestavlcký les dohodnuto, že přidělování 

podílů dříví k samovýrobě v Přestavlckém lese bude provedeno již na přelomu září 

a října, aby tak bylo umožněno vytěžit maximální množství dřeva z kůrovcové kalamity. 

Zájemci se měli přihlásit do 24. září, ale i nadále je možnost projevit zájem o těžbu 

smrkového dřeva. 

     Marek Ostrčil 

 

Společenská kronika 
 

K 30. září 2018 má obec celkem 220 obyvatel: 111 mužů a 109 žen, z toho je 32 dětí do 

15 let: 16 chlapců a 16 dívek.  

Marek Ostrčil 

 

Informace a zajímavosti 
 

Nová kanalizace a ČOV 

V sobotu 18. srpna se uskutečnilo veřejné představení projektu nové kanalizace 

a čistírny odpadních vod v Dobrčicích. V sále OÚ se sešlo několik desítek občanů Dobrčic, 

kteří si  z úst projektanta nové kanalizace vyslechli základní parametry plánované 

kanalizace. Následovaly individuální konzultace s projektantem, při kterých bylo možné 

dořešit detaily k jednotlivým přípojkám. 

V případě, že jste se nemohli setkání zúčastnit, máte možnost se stále přihlásit na OÚ 

k domluvení individuální konzultace. 

 

Oprava mostu mezi Dobrčicemi a Horní Moštěnicí 

V pátek 28. září byl zprovozněn most mezi Dobrčicemi a Horní Moštěnicí na 

komunikaci I/55J. Most přes Dobrčický potok byl uzavřen od poloviny května a i přes 

dřívější proklamace stavební firmy, že dojde ke zprovoznění mostu v dřívějším termínu, tak 

plánovaný termín otevření mostu koncem září byl skutečný. Na počátku července se zdálo, 

že opravy jdou poměrně rychlým tempem, ale z mého pohledu se za červenec na mostě 

mnoho práce neudělalo. Stavební firma sice uváděla některé důvody, které zapříčinily skluz 

prací, ale každopádně dobré počasí a umístění stavby mimo zástavbu dovolovaly stavbu 

uspíšit. Na tuto skutečnost jsem upozorňoval i Ředitelství silnic a dálnic, které bylo 

investorem celé opravy mostu. 

V současné době probíhají na mostě dokončovací práce, které již neomezují silniční 

provoz. Návrat autobusových linek ke standardním jízdním řádům proběhl  

v pondělí 1. října. 

Chtěl bych poděkovat všem za trpělivost, s kterou zvládali uzavírku silnice. Zároveň 

bych chtěl vyvrátit všechny báchorky o tom, že by se plánovala i oprava mostu na cestě do 

Dobrčic od rozcestí. Příprava takové akce trvá několik let a v současné době nám není 

známo, že by se něco takového plánovalo. Mrzí mne, že někteří občané šířili informaci 

o tom, že bude most uzavřen až do konce roku. Zbytečně tak byla vyvolávána panika mezi 

obyvateli. Příště stačí zavolat nebo navštívit OÚ a zeptat se někoho, kdo má více informací. 
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Oprava kříže na Podkřížové 

   V září byla dokončena oprava kříže na 

Podkřížové, kterou provádělo kamenictví 

Jiří Seibert z Chropyně. Celková oprava 

kříže a úprava nejbližšího okolí stála více 

jak 110 tis. Kč, přičemž 70 % nákladů na 

realizaci projektu bylo hrazeno dotací 

z Ministerstva zemědělství ČR.  

V této souvislosti je třeba zmínit, že 

oprava kříže spočívala v jeho celkovém 

rozebrání vč. pískovcových trámků 

podstavce, obroušení dvou spodních 

mramorových kostek a nahrazení horních 

betonových dílů novými mramorovými. 

Samotný kříž byl zhotoven také z mramoru 

a Kristus je odlit z pryskyřice. Pískovcové 

trámky byly obroušeny a doplněny 

o pískovcovou desku, na které celý 

mramorový kříž stojí. O ořez lip a úpravu 

terénu kolem kříže se postaral zahradník Ján 

Kostura. 

U kříže bude nutné provést ještě drobné 

terénní úpravy a také nechat překontrolovat 

stav lip kolem něj. Bohužel letošní suché léto se výrazným způsobem podepsalo na jejich 

stavu. Tuto situaci bude nutné projednat s arboristou.  

Věříme, že kříž bude i nadále hojně navštěvován. Tomu by měla pomoci i obnovená 

cesta mezi křížem na Kamenci a tímto křížem na Podkřížové. Milovníci geocatchingu si 

u kříže také přijdou na své. 

 

 
Kříž a jeho okolí před opravou 
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Kříž po opravě a úpravě okolní zeleně 

foto MO 

 

Oprava cesty od točny k hřišti a u hospody 

V letních měsících zaměstnanci obce zajistili čištění komunikací od točny k hřišti 

a následně i před hospodou. Jednalo se o přípravu těchto komunikací na částečnou opravu 

výtluků. K tomu posloužil náš obecní traktůrek Stiga s kartáčem, na který pan Jindřich Drtil 

vymyslel nadstavbu, aby zametané kamení nelétalo na všechny strany. 

Dále byla ve dvou brigádách provedena vysprávka největších výtluků pomocí obalované 

asfaltové směsi a nakonec se zastupitelstvo rozhodlo, že nejhorší úseky nechá vyspravit 

metodou Turbo, včetně zaválení. 
 

 
foto MaKO 
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Důvody pro vyspravení pouze jedné strany ulice od točny k hřišti byly následující:  

1. Celková oprava komunikací metodou Turbo včetně zaválení stála více jak 137 tis. Kč, 

což nejsou malé peníze.   

2. Oprava i druhé strany ulice by byla poměrně luxusní záležitostí s ohledem na skutečnost, 

že slouží zejména k parkování vozidel. 

3. O smysluplnosti takových oprav byla vedena poměrně široká diskuse na 25. zasedání 

zastupitelstva obce a vedla k závěru, že objem materiálu by bylo potřeba navýšit na 

téměř dvojnásobek. 

 

Provizorní vyspravení komunikací by si zasloužily i jiné části obce, ale stále 

v zastupitelstvu obce převládal názor, že do vyřešení vybudování kanalizace nemá smysl 

investovat do generálních oprav komunikací, které by se stavbou kanalizace rozkopaly.  

 

Sběr velkoobjemového odpadu 

Poslední zářijový víkend byl u hospody přistaven kontejner na velkoobjemový odpad. 

Ten se již za jeden den zcela zaplnil. Protože mnoho občanů kontejner nestihlo využít, 

obecní úřad zajistil další přistavení kontejneru na víkend od 5. října. 

Vážení občané, pokud budete do kontejneru na velkoobjemový odpad dávat nábytek, 

žádáme vás o jeho rozebrání na jednotlivé desky. Smontovaný nábytek zabírá příliš mnoho 

místa a snižuje kapacitu celého kontejneru. 

 

ŠTĚPKOVÁNÍ VĚTŠÍHO MNOŽSTVÍ VĚTVÍ  

PŘÍMO U VÁS DOMA 
 

Pokud máte po ořezu stromů větší množství větví k odvozu ke kontejneru na bioodpad, 

žádáme vás, abyste tak nečinili, ale zavolali na OÚ a objednali si štěpkování na místě.  

Pan Jindřich Drtil přijede v dohodnutý termín se štěpkovačem až k vám domů a větve nadrtí 

na místě. Ušetříme tak práci vám i nám při likvidaci větví. Štěpka zůstává u vás a můžete ji 

s úspěchem využít jako mulč pod stromy či na záhonech. Popřípadě ji můžete zkompostovat. 

Děkujeme za pochopení. 

 

Kompostéry pro občany 

Na obecním úřadě je k dispozici ještě několik posledních kompostérů, které můžete 

získat bezplatně do užívání. Po uplynutí stanovené doby vám budou kompostéry převedeny 

bezplatně do vlastnictví. Spolu s kompostérem obdržíte návod na jeho smontování 

a brožurku s radami, jak nejlépe kompostovat. Budeme rádi, pokud budete využívat 

možnost kompostování v maximální možné míře, abychom nemuseli tak často vyvážet 

kontejner na bioodpad. Děkujeme.  

Marek Ostrčil 
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Územní plán Dobrčice 
 

V uplynulých 4 letech se zastupitelstvo obce intenzivně zabývalo vypracováním 

Územního plánu Dobrčice. Územní plán je dokumentace, která má za cíl stanovit prostorové 

a funkční využití určitého území, přičemž hlavním předpokladem by měla být vyváženost 

plánované výstavby s hospodářstvím a životním prostředím. V krátkosti bych vám chtěl 

jeho konečnou verzi představit. 

 

 
 

Pro občany obce je obvykle nejdůležitější, jak se bude rozvíjet zástavba naší vesnice. 

V tomto směru Územní plán Dobrčice nemá prozatím ambice významně zvětšovat 

zastavitelnou plochu. Důvodů je hned několik – umístění obce v údolí, nedostatečná 

infrastruktura (kanalizace, šířka cest, kapacita vodovodní a elektrické sítě), přírodní památka 

Přestavlcký les, přání občanů zachovat krásu naší malé vesnice. Proti starému Územnímu 

plánu obce Dobrčice (z roku 2006) byly rozvojové plochy mírně zmenšeny a v novém 

územním plánu je počítáno s rozvojovou plochou mimo zastavěné území o velikosti 2,2 ha, 

což může představovat až 25 nových staveb. Tento počet je ve stávající situaci zcela 

dostačující. Pokud tyto plochy nebudou v budoucnosti dostačovat, nebo je jejich majitelé 

nebudou chtít zastavět či prodat potencionálním zájemcům, kteří by si v Dobrčicích chtěli 

postavit domy, pak mohou budoucí zastupitelstva obce rozhodnout o rozšíření 

zastavitelného území nebo o změně rozmístění zastavitelných ploch. 

Připravovaný projekt nové kanalizace s čistírnou odpadních vod bylo také nutné 

zapracovat do nového územního plánu. Nejen co se týče vedení kanalizace, ale zejména 

i rámcového vyčlenění plochy pro umístění čistírny odpadních vod. V rámci nového 

územního plánu byly také úpraveny plochy pro veřejná prostranství, aby více vyhovovaly 

potřebám obce a jejím občanům. 

Zásahy byly provedeny i v rozložení ploch určených pro zeleň. Zastupitelstvo obce se 

v rámci nového územního plánu snažilo připravit podmínky pro zlepšení stavu zeleně 

v okolí obce – vyčlenění nových ploch pro zeleň, změny ve vedení plánovaných stromořadí, 

náprava historických nedostatků ve využití ploch. 

Nový územní plán již tolik nesvazuje jako ten starý, který přesně specifikoval 

požadavky na novou zástavbu. V případě nové výstavby je třeba postupovat tak, aby nové 

domy citlivě navazovaly na stávající zástavbu. To znamená, bude možné v odůvodněných 
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případech mírně poupravit sklon střechy, uskočit s domem mírně dozadu od uliční čáry, 

apod. S novým územním plánem již toto bude spíše předmětem diskuse, zda je ta či ona 

změna nutná. 

Nový územní plán v mnoha ohledech kopíruje ten starý a upraven byl jen v těch 

aspektech, které byly z pohledu zastupitelstva nejpalčivější. Do budoucna bude nutné 

stanovit koncepci dalšího rozvoje obce a to zejména poté, co bude vybudována nová 

kanalizace a opraveny místní komunikace. 

Marek Ostrčil 

 

 

Oslavy 80. výročí založení Sboru dobrovolných hasičů Dobrčice 
 

Před 80 lety byl založen Sbor dobrovolných hasičů v Dobrčicích. Založení tohoto spolku 

si vyžádala potřeba obce a jejích občanů, kteří se rozhodli chránit své životy a majetky před 

požáry a jinými živelnými pohromami. Sbor dobrovolných hasičů Dobrčice byl založen 

pravděpodobně 23. 6. 1938. Zakládající listina se nedochovala a v písemných památkách je 

jen zmínka o založení sboru. Zakládajícími členy byli tito bratři: 

Josef Uherek – starosta 

Jaroslav Hradil (učitel) 

Adolf Hošák 

Augustin Ostrčil (krejčí) 

Alois Čihal (kovář) 

František Kučerka 

Ladislav Matlocha st. 

Ladislav Dohnal st. 

Jaroslav Bernát 

Josef Dohnal 

Bedřich Brada 

Jan Hrubý 

František Trchala 

František Valigura st. 

Zdeněk Špíšek st. 

Rudolf Dvorský 

Viktor Jiříček 

Arnošt Chaloupka 

Augustin Skácelík 

Augustin Slovák 

Stanislav Ostrčil 

Josef Melichařík 

Albín Kašpárek  

 

Dochován je „Spolkový výkaz členstva k 1. 1. 1939“. Z něj vyplývá, že při vzniku měl 

sbor 47 členů – 20 činných a 27 přispívajících.  

Pro nově založený sbor hasičů byla 14. listopadu 1938 z nádraží v Horní Moštěnici 

přivezena motorová hasičská stříkačka od firmy Bratří Sigmundové z jejich továrny v Lutíně 

u Olomouce. Ta byla pořízena za 26.500,- K. 

Na jaře roku 1939 bylo postaveno svépomocí, darem materiálu a prací zdarma hasičské 

skladiště jako zbrojnice pro stříkačku a výzbroj vedle chlévů ve školní zahradě a to 

prozatímně. (Nakonec tato zbrojnice slouží až dodnes, kdy k ní byla přistavěna garáž pro 

hasičské auto.) V květnu téhož roku hasiči rozšířili svépomocí taneční parket na výletišti. 

V neděli 25. června 1939 se konalo slavnostní vysvěcení hasičské stříkačky. Jejími 

kmotřenkami se staly paní Marie Uherková, paní Josefa Dohnalová, paní Marie Sehnalová, 

paní Marie Kubíková, paní Bedříška Páníková a paní Marie Nesňalová. 

Z let 1938 – 1950 se nedochovala kniha zápisů, pouze Spolkové výkazy Okresního 

úřadu v Přerově. Zde jsou zaznamenáni členové výborů SDH Dobrčice. Podle vyprávění 

pamětníků byla prováděna okrsková cvičení, školení členů sboru, plesy, výlety. Na Koutech 

se konaly taneční zábavy v přírodě a část členů se věnovala ochotnickému divadlu. 

První auto značky Praga bylo zakoupeno v roce 1951 v Bochoři asi za 35.000,- Kčs. 

Na toto auto sboru půjčili 25.000,- Kčs občané Dobrčic. Od roku 1956 do roku 1990 užíval 
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sbor jméno Československý svaz požární ochrany Dobrčice. Oslovení „sestro a bratře“ bylo 

v této době vystřídáno „soudružko a soudruhu“. Po revoluci se sbor vrátil k původnímu 

názvu a také oslovování. 

V šedesátých letech se sbor moc neangažoval mimo pořádání tradičních plesů, 

preventivních prohlídek komínů a požárních hlídek. Za velký úspěch bylo považováno 

1. místo na hasičských závodech v Šišmě v roce 1964. 

25. září 1964 v odpoledních hodinách hasiči museli likvidovat požár stavení pana 

Františka Kašpárka, č. p. 55. Neštěstí zavinily děti. Hrozilo rozšíření požáru na okolní 

stavení. Požár byl uhašen a to i díky dalším sborům, které se na hašení podílely – z letiště, 

z dráhy, z Meopty a profesionální hasiči z Přerova. V lednu 1967 hasiči likvidovali požár 

komory na půdě stavení pana Josefa Uherky, č. p. 22. Požár byl opět úspěšně uhašen a bylo 

nutné zorganizovat hlídání spáleniště až do ranních hodin. 

V sedmdesátých letech se členové sboru podíleli na výstavbě obchodu, na celkové 

přestavbě školy na kulturní dům, stavbě garáže pro požární auto a také se podíleli na 

výstavbě chodníků. Pomohli také vybetonovat nový taneční parket na Koutech. 

V roce 1971 bylo zakoupeno auto TATRA 805 v nepříliš dobrém technickém stavu a až 

po dalších 3 letech byla provedena jeho generální oprava. Následně bylo toto auto přihlášeno 

do evidence. V provozu bylo do roku 2000. 

V osmdesátých letech až do roku 1990 se v Dobrčicích na Koutech pořádaly okrskové 

soutěže v požárním sportu. Po úspěchu v roce 1983, kdy se podařilo zvítězit se zapůjčeným 

strojem od sboru hasičů z Horní Moštěnice, byl hasičům přidělen z výzbrojny požární 

techniky agregát PS12. 

Od roku 1991 se okrskové závody konaly v Říkovicích a do Dobrčic se vrátily až v roce 

2012, kdy se v pořádání závodů začaly střídat Říkovice, Dobrčice a Beňov. 

V lednu 1990 se vznítil trám na půdě, který byl v blízkosti komína ve stavení pana 

Miroslava Dvorského, č. p. 17. Na úspěšném uhašení požáru se podíleli i profesionální 

hasiči z Přerova. Devadesátá léta jinak provázela stagnace činnosti sboru a také chyběly 

výraznější úspěchy v hasičských závodech. Výjimkou byl rok 1997.  

Sbor se aktivně účastnil na likvidaci všech pohrom, které potkaly nejen naši vesnici, ale 

také blízké okolí. Za dobu od svého vzniku sbor čelil následkům nejen přívalových dešťů 

a následných bleskových povodní, ale také odklízení následků silných větrů či krupobití. 

V roce 1997 se sbor podílel na odklízení následků ničivých povodní, které postihly celou 

Moravu. Sbor tehdy pomáhal lidem v Bochoři s odklízením bahna a čerpáním vody ze 

sklepů. Za to si vysloužil také ocenění a vděk občanů, kterým členové sboru pomohli. 

Na přelomu tisíciletí se sbor výrazně omladil, s tím přišlo i nadšení a nový elán. To se 

projevilo nejen v hasičských soutěžích, ale také v péči o techniku a na celkovém dění ve 

vesnici. V letech 2000, 2003 a 2004 se podařilo zvítězit v okrskových hasičských závodech. 

V roce 2001 bylo zakoupeno auto ARO 240, které sloužilo do roku 2010.  

V roce 2005 hořel chlév obytného domu paní Věry Tedeskové, č. p. 7. Stavení je také 

známé jako Běhalíkovo. Po uhašení chléva bylo nutné opět zorganizovat i hlídání požářiště 

do ranních hodin. V roce 2010 sbor pomáhal v Říkovicích při povodních odčerpávat vodu. 

Od roku 2010 dobrčičtí hasiči dokázali 8x za sebou vyhrát okrskové kolo v požárním 

sportu, čímž se nesmazatelně zapsali do historie sboru ale také okrsku Horní Moštěnice. 

Od roku 2008 prošlo vybavení velkou změnou a jednotka byla postupně vybavena 

drahou technikou, kterou zakoupila zejména obec Dobrčice s pomocí dotací poskytnutých 

Olomouckým krajem. V roce 2009 obec Dobrčice financovala pořízení stříkačky. 

Tou největší změnou bylo pořízení hasičského vozu Gaz Gazelle za 300.000,- Kč, na 

jehož nákup přispěl Olomoucký kraj částkou 150.000,- Kč. Tento vůz slouží dodnes a na 



 _______________________________________________________________________ Dobrčické noviny 3/2018 

12 

 

jeho rekonstrukci a vybavení sbor přispěl z vlastních zdrojů a z výtěžků za prodej železa 

částkou převyšující 60.000,- Kč. 

V roce 2011 bylo pořízeno plovoucí čerpadlo Cyklon a v roce 2012 byl zakoupen balík 

vybavení obsahující motorovou pilu, kalové čerpadlo, žebřík, svítilny, rukavice, ochranné 

oděvy a holínky. O rok později i přilby. Před třemi roky sbor získal své první přenosné 

radiostanice a v loňském roce také automobilovou radiostanici.  

V roce 2015 obec pro jednotku zakoupila páteřní desku a lékárničku a v roce 2016 novou 

elektrocentrálu. 

V roce 2017 prošli 4 členové sboru odborným školením pro práci s motorovými pilami. 

I v letošním roce už sbor zasahoval, nejdříve to byl vývrat stromu při silném větru 

a podruhé při bleskových povodních, které zasáhly část vesnice. 

V současné době sbor trápí nevyhovující prostory hasičské zbrojnice. Na základě 

rozhodnutí zastupitelstva obce Dobrčice se nyní zpracovává projekt na zásadní rekonstrukci 

zbrojnice. Při této rekonstrukci by se měly scelit obě části zbrojnice do jedné velké, která 

by lépe posloužila nejen k parkování hasičské techniky, ale také pro potřeby její údržby.   

Kromě činnosti na poli požární ochrany a pomoci obyvatelům sbor stejně jako 

v minulosti výrazným způsobem zasahuje do kulturního života lidí v naší obci. Pořádá 

hasičské plesy, masopustní vodění medvěda a dětské dny. Chození Mikuláše je dnes také 

iniciováno členy sboru. Členové pomáhají obecnímu úřadu při udržování Dobrčického 

potoka a také vypomáhají při akcích pořádaných obecním úřadem. Zajišťují i svoz 

železného odpadu. Všechny tyto činnosti členové dotují ze svého volného času a to i dnes, 

kdy je ho málo a každý člen má plno jiných povinností. 

Dlouhým a složitým vývojem prošla protipožární ochrana v naší obci. Několikrát se 

změnila její organizace a způsob práce, jedno však zůstalo stejné.: Láska členů ke sboru 

a připravenost plnění hesla „Bohu ke cti, vlasti k slávě, bližnímu ku pomoci“. Tyto ušlechtilé 

cíle mají trvalý charakter, což dokládá skutečnost, že náš spolek je nejstarší v obci. Žádné 

ze společenských sdružení se nemůže pochlubit takovou tradicí a přízní občanů. 

Tuto přízeň jsme si však museli zasloužit svým chováním a přístupem k udržování 

svěřené požární techniky, výpomocí obci a také na poli kulturního dění. Podle dostupných 

informací se náš sbor od prvopočátku staral o kulturní dění v obci. Celá desetiletí pracovali 

členové sboru na ochraně majetku soukromého a státního. Za tuto činnost nežádali žádné 

odměny, ba několikrát sklidili i posměch za vykonanou práci. Několik generací, které se 

vystřídaly, mělo léta velmi dobrá, byla i léta stagnace.  

 

Co přát Sboru dobrovolných hasičů Dobrčice do dalších let činnosti? 

Šťastnou ruku při volbě vedení spolku, ukázněné, obětavé a uvědomělé členstvo. Nechť 

nová generace dokáže navázat na úspěšné tradice minulosti a starší generace dají ochotně 

své dlouholeté zkušenosti k dispozici mladým a podají jim pomocnou ruku. 

Poděkování patří všem členům SDH Dobrčice, Obecnímu úřadu, sponzorům, 

společenským organizacím a občanům za podporu a dobrou spolupráci v uplynulých letech. 

A my všichni, kteří jsme ve službě ušlechtilé hasičské myšlenky zešedivěli a máme ji 

bez výhrad rádi, přejeme našim mladým hasičům mnoho zdaru. 

br. Josef Ostrčil, starosta SDH Dobrčice  
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Lípa srdčitá (Tilia cordata) - národní strom České republiky 

 

 Lipové ratolesti a květy najdeme 

na našich mincích, na bankovkách, na 

vlajce prezidenta i na státní pečeti. 

Od Všeslovanského sjezdu roku 1848 

je totiž brána lípa jako náš národní 

strom. Byla vždy symbolem 

slovanských národů, podobná jejich 

laskavé a citlivé povaze, jejich 

dobrému a měkkému srdci.  Srdce - 

tento tvar mají listy, kořenová soustava 

i celá koruna, má-li strom dostatek 

prostoru k růstu. Měkké dřevo je 

tvárné, lípa je léčivá rostlina a květy 

jsou medonosné. Mnohaleté stromy 

jsou majestátní velikáni, silní, krásní 

a užiteční. Sečteno a podtrženo – nelze 

k ní necítit úctu. 

 Naši předci lípy sázeli na 

posvátných místech, u křížků, na 

rozcestích, vysazovali celé aleje. 

Vysazené vedle domů nebo ve dvorech 

provázely lidské životy jako ochránci 

domů, protože lidé věřili, že v ní sídlí 

dobří duchové. Na počest založení 

republiky se v letech 1918 a 1919 

sázely lípy jako Stromy republiky. Na lípu jsme vzpomněli i v roce 1968 a v dalších letech 

důležitých výročí naší země. Mnohé z nich rostou dodnes a jsou tak živými pomníky životů 

rodin i dějin celého národa. 

Nejstarší lípy na našem 

území jsou staré až 700 let. 

Takto staré stromy mohou 

mít rozložité koruny, pod 

kterými se od nepaměti lidé 

schovávali v bouřkách 

a věřili, že je ochrání před 

blesky a jejich stavení před 

následnými požáry. Lavičky 

ve stínu korun najdete na 

návsích, poskytují místo pro 

setkávání. A komu v horkých 

dnech nepřišel stín lipových 

listů vhod na cestách? Listy 

vyrůstají z vejcovitých 

pupenů, na spodní straně 

v místě sbíhání žilek najdete 

chomáčky rezavých chlupů. 

Lípa srdčitá (Tilia cordata) 

Květ lípy srdčité 



 _______________________________________________________________________ Dobrčické noviny 3/2018 

14 

 

List je často asymetrický, má až šedavé zbarvení. Tak poznáte lípu srdčitou od lípy 

velkolisté, která má větší list a chlupy bělavé. 

Od června do července lípa omamně voní. Vůně se šíří z jejích žlutavě bílých květů. 

Každý květ, vrcholík, má stopku srostlou s blanitým listenem. Ten pomáhá po dozrání 

lipovému oříšku odletět co nejdál od matečného stromu. Vůně květů láká hmyz, v jednom 

květu je až 7 mg nektaru a z 1 hektaru lipového lesa prý získáme 1 tunu medu. Včelařská 

moudrost však říká, že lípa meduje jen jednou za několik let. Čaj z květů i med se používají 

proti nachlazení a při kašli, léčí onemocnění dýchacího ústrojí, rozpouští hleny. 

Léčivé účinky nemají lípy stříbrná 

a americká. Ta americká je hodně 

vysazovaná a laiky zaměňovaná za 

lípu srdčitou. Je zákeřná třeba i pro 

naše čmeláky, kteří jsou jejími květy 

více lákáni, ale její pyl pro ně není 

dostatečně výživný, a proto zmámení 

čmeláci hynou hladem. Neučí nás 

i tento příklad, že bychom měli 

podporovat místní hodnoty? 

Ke chvále lípy jde napsat ještě 

více: lipový olej a prášek se používají 

v kosmetice na pleť a na čištění zubů, 

odvarem z lipové kůry v dřívějších 

dobách léčili lepru. Dřevo mají rádi 

řezbáři, vyrábí se z něj hudební 

nástroje, plastiky, nábytek, ale i druh 

aktivního uhlí na pročištění organismu. Z lipového lýka se dá uplést provaz, mošna, vědro, 

ošatka na chleba..., podle kronikáře Kosmy měl střevíce z poddajného lipového lýčí také 

Přemysl Oráč. Lípa je jedním z posvátných stromů keltského stromového kalendáře. 

 Lípa srdčitá je v Evropě 

doma, vyskytuje se na celém 

našem území. Je součástí mnoha 

druhů lesů od nížin až do hor. Jako 

jiné stromy shlíží lípy na lidská 

pokolení a jsou svědky našich činů 

a hemžení. Nazvali jsme ji různě - 

slavostrom, strom lásky nebo 

zamilovaných, evropský čaj, 

královna medonosných rostlin, 

lípa zemní nebo zemská, lipečka, 

lipen, svaté dřevo - lignum 

sanctum. Ani v jednom z těch 

jmen nenajdeme nic špatného... 

Roste v samém srdci naší vesnice 

a já bych nám všem přála, aby všechno to, co jsem o ní napsala, byla pravda i v našem čase 

a životě. 

s pomocí literatury a internetu Jana Kosturová  

 

  

Kůra lípy srdčité 

Semena lípy srdčité 



 _______________________________________________________________________ Dobrčické noviny 3/2018 

15 

 

Dobrčice v objektivech dobových fotoaparátů 
 

Přinášíme vám další fotografie ze stavby prodejny smíšeného zboží na točně. 

 

Stavba obchodu na točně, 

úprava prostranství před 

prodejnou, 1973-74 

zleva  

Antonín Netopil  

a František Kašpárek 

 

 

Stavba obchodu na točně, 

úprava prostranství před 

prodejnou, 1973-74  

zleva:  

zády Josef Ostrčil,  

Ignác Ostrčilík,  

František Ostrčil, 

 v poz. Antonín Netopil, 

zády František Kašpárek 
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Kulturní a společenské akce 
 

80 let SDH Dobrčice 

V sobotu 25. srpna 2018 se konaly oslavy 80. výročí založení Sboru dobrovolných 

hasičů v Dobrčicích. Počasí zprvu nepřálo, proto se mše svatá v Dobrčické kapličce musela 

konat pod slunečníkem. Později se již počasí umoudřilo a hasiči si spolu se všemi 

návštěvníky mohli plně užít celý program oslav. 

Po mši svaté se konala prohlídka hasičské techniky v hasičské zbrojnici a poté se hasiči 

a pozvaní hosté odebrali ke slavnostní schůzi v sále OÚ. Starosta hasičů seznámil všechny 

přítomné s historií sboru a také s úspěchy, kterých hasiči dosáhli za uplynulé desetiletí. 

Odpoledne patřilo zábavě na výletišti na Koutech. Pro děti byl připravený velký skákací 

hrad. Původně hasiči chtěli také vyrábět pěnu pro děti na klouzání, ale s ohledem na nízké 

teploty bylo toto odvoláno. 

Večer se o zábavu postarala kapela Jen Tak 2. Většina návštěvníků byla s oslavami 

spokojená a i hasiči si pochvalovali dobrou návštěvnost zejména, odpolední a večerní 

zábavy. 
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foto MaKO  
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Zájezd na zámek Milotice a na Živou vodu v Modré 

V neděli 9. září uspořádal Klub seniorů Dobrčice zájezd na zámek v Miloticích, do 

expozice Živá voda v Modré a také do Uherského hradiště na vinobraní.  

Milotický zámek je velmi zachovalý barokní zámek, jehož výstavba probíhala od 14. do 

16. století. Prvními známými majiteli byli páni z Ronova. Do 17. století se na zámku 

vystřídalo mnoho majitelů vč. Žerotínů či Albrechta z Valdštejna. V polovině 17. století 

zpustošený zámek získal rod Serényi, ten ho opravil a vlastnil až do roku 1811. V roce 1888 

zámek získal rod Seilernů, který ho vlastnil až do roku 1945, kdy ho na základě Benešových 

dekretů získal do vlastnictví stát. Rod Seilernů vlastnil také např. zámek v Lešné a Přílepech, 

hrad Lukov a velkostatky v Manětíně a Kurovicích. 
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Živá voda v Modré je unikátní projekt, který má za cíl představit život v našich vodách 

a kolem nich. Expozice vybudovaná v místech, kde dříve byly mokřady, nabízí několik 

menších jezírek s bohatou doprovodnou zelení. Hlavním lákadlem je zejména podvodní 

tunel v hloubce 3,5 metru pod hladinou, kde návštěvníci mohou vidět desítky druhů ryb 

plovoucích okolo něj. Expozice je obohacena o dětské soutěže a úkoly, které jim mají 

pomoci poznat život ryb a vodních živočichů. V sousedství expozice je archeoskanzen. 
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foto MaKO a MO 
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V Uherském Hradišti výletníci mohli navštívit vinobraní s živým vystoupením 

dechových hudeb a doprovodný bohatý jarmark. Kromě široké nabídky jídla a pití, zejména 

vín, se prodával na mnoha místech také burčák.  

 

Žehnání opravenému kříži na Podkřížové 

V neděli 30. září 2018 se konalo slavnostní požehnání opravenému kříži na Podkřížové. 

Pan farář Pospíšilík sloužil u kříže krátkou bohoslužbu, při které požehnal kříži a také i všem 

přítomným poutníkům z Dobrčic, Horní Moštěnice, Přestavlk či Staré Vsi.  

Po bohoslužbě následovalo malé občerstvení na OÚ v Dobrčicích, které zajistil OÚ. 

Zdeňka Stoklásková přidala k občerstvení výborné jednohubky a manželé Ottovi všem 

přinesli na ochutnávku několik lahví domácího jablečného moštu. 

 

 
 

 
foto MaKO 
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Nejbližší plánované kulturní, společenské a sportovní akce 
 

▪ Shromáždění k oslavě 100 let státnosti, neděle 28. října od 17:00, pomník padlých  

z 1. světové války 

▪ Slavnostní rozsvícení vánočního stromu, neděle 2. prosince od 17:00, točna 

▪ Koncert smíšeného pěveckého sboru Vokál z Přerova, pátek 21. prosince, sál OÚ 

Výše uvedené termíny se mohou změnit. O jednotlivých akcích budete včas informováni. 

 

Marek Ostrčil 
 

OBEC DOBRČICE VÁS ZVE NA 

 

 

SHROMÁŽDĚNÍ K OSLAVĚ  

100 LET OD VZNIKU  

SAMOSTATNÉHO ČESKOSLOVENSKA 
 

 

NEDĚLE 28. ŘÍJNA 2018 V 17:00  

U POMNÍKU PADLÝCH Z 1. SVĚTOVÉ VÁLKY 

 

 

PROGRAM: 

SLAVNOSTNÍ PROJEV 

POKLÁDÁNÍ VĚNCE 

ČESKÁ I SLOVENSKÁ STÁTNÍ HYMNA 

LAMPIÓNOVÝ PRŮVOD VESNICÍ 
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